
مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان عنوان کرد

برآورد برداشت ۲۳ هزار تن انار در 
خوزستان

ایسنا/خوزستان مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان با اشاره به پیش بینی 
برداشــت ۲۳ هزار تن انار از باغات اســتان، گفت: از چالش های محصول انار استان 
می توان به پیر و فرســوده بودن اغلب باغات، غیرتجاری بودن برخی از ارقام محلی و 
شدت گرفتن تغییرات اقلیمی اشاره کرد. محمد حسنی نسب در گفت و گو با ایسنا، 
با اشاره به ظرفیت موجود برای کشت انار در خوزستان، اظهار کرد: سطح باغات انار 
استان ۲ هزار و ۳۰۰ هکتار است که میزان دو هزار و ۱۰۰ هکتار بارور و ۲۰۰ هکتار 
از ســطح باغات غیربارور است.  وی با اشاره به پیش بینی میزان برداشت انار از باغات 
خوزســتان، افزود: برداشت سالانه انار استان از مهرماه آغاز می شود و تا دهه اول آذر 
ادامه خواهد داشــت. برآورد می شود در سال جاری، ۲۳ هزار تن انار از باغات استان 
برداشت شود. مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان ادامه داد: باغات انار در 
سطح ۱۲ شهرستان استان پراکنش دارند که بیشترین سطح باغات در شهرستان های 
باغملک، دزپارت و اندیکا است.  حسنی نسب با اشاره به یکی از چالش های پیش روی 
این محصول عنوان کرد: از چالش های محصول انار اســتان می توان به پیر و فرسوده 
بــودن اغلب باغات، غیرتجاری بودن برخی از ارقام محلی و شــدت گرفتن تغییرات 
اقلیمی اشــاره کرد که ضرورت دارد باغداران نســبت به جایگزینی باغات فرسوده و 
کم بازده با ارقام مناســب و شیوه های نویــن احداث باغات اقدام کنند. وی خطاب به 
باغداران برای برداشــت محصول با کیفیت، ادامه داد: به باغداران توصیه می شــود با 
رعایت بهداشــت باغ، مبارزه تلفیقی با کرم گلوگاه، انجــام تغذیه متعادل با تنظیم 
دور آبیاری و احداث ســایبان برای ارقام حساس، در ارتقاء کمیت و کیفیت محصول 
تولیدی تلاش کنند. مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی خوزستان عنوان کرد: با 
توجه به اینکه تولید انار ســابقه ای تاریخی در برخی مناطق اســتان دارد و به دلیل 
نوبرانه بودن و نوع ارقام مورد کشت در استان، عمده محصول تولیدی برای تازه خوری 
و فرآوری براســاس شیوه های ســنتی راهی بازارهای محلی می شود. همچنین این 

محصول مصارف صنایع غذایی و دارویی دارد.

با توجه به کمبود ســوخت برای تولید 
بــرق نیروگاه ها در کشــور و اطلاعیه 
شورای اطلاع رســانی دولت مبنی بر 
اعمال خاموشی منظــم بجای مازوت 
ســوزی و آلودگی هوا، از فردا شــاهد 
خاموشی های برنامه ریزی شده خواهیم 
بود.به گزارش ایسنا، با توجه به اهمیت 
تامین برق در کشور و ناترازی موجود 
در حــوزه تامین ســوخت نیروگاه ها 
ودســتور رئیــس جمهور مبــنی بر 
جلوگیری از مازوت ســوزی احتمالا از 
روز آینده شاهد انتشــار برنامه منظم 
خاموشی خانگی در سراســر کشــور 
خواهیم بود.این برنامه بین ســاعت ۹ 
صبح تا ۱۷ عصــر خواهد بود و توزیع 

خاموشی ها به صورت برنامه ریزی شــده و منظم صورت می گیرد.بر اســاس پیگیری 
ایسنا از مســوولان ذیربط تاکنون برای اعمال محدودیت برای صنایع تصمیم گیری 
نشده است.سخنگوی دولت سه روز پیش در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشت: شــرط عدالت نیســت برای تولید برق، بخشی از جامعه با جان خود 
هزینه آن را پرداخت کند. از همین رو به دستور رئیس جمهور مازوت سوزی در سه 
نیروگاه اراک، کرج و اصفهان که شرایط ویژه ای دارند، متوقف می شود. می توان برای 
مدت محدودی، »خاموشی منظم« را  جایگزین »تولید ســم« برای عموم شهروندان 
کرد.محمدجعفــر قائم پناه - معاون اجــرایی رییس جمهور نیز اعلام کرد که پس از 
بررسی ها و پس از دســتور آقای پزشــکیان به دلیل آلودگی خاص در مناطق اراک، 
کرج و اصفهان ناشی از مازوت سوزی )حدود ۱۶ میلیون تن مازوت سوزی( که باعث 

آلودگی هوا و بیماری می شود، مازوت 
سوزی متوقف می شود. کمبود برق، 
انــرژی و گاز داریم. برای این که به 
بخش هــایی از جامعــه آسیب وارد 
نشــود، ناچاریم ســوخت مازوت را 
در ایــن نیروگاه هــا متوقف کنیم. 
در دولــت مقرر شــده وزارت نیرو 
ساعت هایی را در طول سال تنظیم 
کند مدتی که نیاز اســت خاموشی 
اعلام کند. از همــه مردم به خاطر 
این مساله عذرخواهی می کنم. واقعا 
نیســتیم  ما راضی  نداریم.  چاره ای 
این سم در شهرهایی مثل اصفهان، 
کرج، اراک و شــهرهای دیگر تولید 
شــود و ترجیــح دادیــم خاموشی 
مختصــری به طور منظــم و با اطلاع قبلی در طول شــبانه روز اتفــاق بیافتد. 
امیدواریم با برنامه ریزی های دولت وفاق ملی ســال دیگر تولید برق و گاز اصلاح 
شود.به گفته وی رای کم کردن خاموشی ها باید چند درجه  هوای خانه را کاهش 
دهیــم و گاز و برق کمتری مصرف کنیم. دمای خانه ها و ادارات را باید کنترل و 
انرژی کمتری در اتاق کار مصرف کنیم. کمی هم مشــکل به دلیل ارزانی شدید 
و یارانه ای اســت که پرداخت می شود. به هر حال از شنبه مازوت سوزی متوقف 
می شــود. این تصمیم عادلانه اســت؛ چراکه سلامتی مردم در این مناطق حفظ 
می شــود. قرار نیست تعدادی بمیرند تا ما برق داشــته باشیم.آنطور که به ایسنا 
اعلام شــده امروز بعداز ظهر جلســه ای در خصوص همین مساله  برگزار خواهد 

شــد که جزییات و اطلاعات دقیق تر بعد از این جلسه اطلاع رسانی خواهد شد.

بنزین، متهم اصلی آلودگی هوا
با اینکه شــب گذشته شاهد بارندگی در کلانشــهر تهران بودیم اما آلودگی هوا هم 
چنان در تهران مشــهود اســت.به گزارش خبرنگار مهر، با اینکه شب گذشته شاهد 
بارندگی در کلانشــهر تهران بودیم اما آلودگی هوا هم چنان در تهران مشهود است. 
در گزارشی که پیشتر در خبرگزاری مهر منتشر شد به علل آلودگی هوا پرداختیم و 
این مســئله را ریشه یابی کردیم. یکی از علل اصلی آلودگی هوا در کلانشهری چون 
تهران بنزین اســت.ناترازی بنزین مسأله ای که چند ســالی است گریبان گیر دولت 
شده است و متأســفانه مجبور به واردات بنزین نیز شده ایم اما این ناترازی به حدی 
رسیده اســت که دولت پالایشگاه ها را وادار به تولید بنزین با اکتان پایین کرده است 
که این مسئله در آلوده تر شــدن هوا امری غیر قابل انکار است.طی روزهای گذشته 
کرامت ویس کرمی مدیر عامل شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی در رابطه با 
میزان واردات بنزین گفت: تلاش ما بر آن اســت کــه حداکثر تولید و تأمین بنزین 
داخلی باشد و راهکارهای کوتاه مدت و بلند مدتی برای آن در نظر گرفته ایم همچنین 
با توجه به ظرفیت خوبی که داریم عمده تولید در جنوب کشــور و مصرف در نیمه 
شمالی صورت می گیرد میانگین واردات بنزین از ابتدای سال تا کنون ۸ میلیون لیتر 
بوده و در مهر ماه ۹ میلیون لیتر واردات بنزین داشته ایم.طی روزهای گذشته سمیه 
رفیعی نماینده مجلس شــورای اسلامی هم توزیــع بنزین بی کیفیت را تأیید کرد و 
توضیح داد: ما به صورت میانگین روزانه ۱۲۲ میلیون لیتر مصرف بنزین داشته ایم.وی 
در پاســخ به این سوال که آیا بالا بودن مصرف دلیلی بر استفاده از بنزین بی کیفیت 
اســت، گفت: توان تولید پالایشگاه های کشور مشخص است و سازمان محیط زیست 
بر کیفیت بنزین نظارت دارد و گزارش ها ناظر بر بی کیفیتی ســوخت است.به تازگی 
هم دولت چهاردهم ادعا کرده است که در ۷۶ روز اخیر )ابتدای شهریور تا ۱۵ آبان( 
شــاهد افزایش تولید بنزین در پالایشگاه های کشــور بوده ایم. بر اساس آمار و ارقام 

موجود تولید بنزین پالایشگاه ستاره خلیج فارس با افزایش ۴ میلیون لیتری به روزانه 
۴۴ میلیون لیتر، پالایشگاه تهران با افزایش ۲ میلیون لیتری به روزانه ۹ میلیون لیتر، 
پالایشــگاه اصفهان با افزایش ۲ میلیون لیتری به روزانه ۱۴ میلیون لیتر و پالایشگاه 
تبریز با افزایش ۵۰۰ هزار بشکه ای به روزانه ۴ میلیون لیتر رسیده است. البته توزیع 
بنزین بی کیفیت ظاهراً برای وزارت نفت منع قانونی ندارد چرا که کرامت ویس کرمی 
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اخیراً گفت: بر اساس مصوبه هیئت 
وزیران در سال ۱۳۹۷، اگر مصرف بنزین کشور روزانه از ۸۵ میلیون لیتر تجاوز کرد، 
وزارت نفــت الزامی برای توزیع بنزیــن یورو ۴ ندارد، به همین دلیل با افزایش حجم 
مصرف و توزیع بنزین، با وجود آنکه بنزین تولیدی در پالایشگاه هایی مثل ستاره خلیج 
فارس، شــاخص های زیست محیطی استاندارد یورو ۴ را دارد، اما ظاهراً این روزها این 
کیفیت رعایت نمی شــود.بر اساس این گزارش، آنطور که پیداست با افزایش مصرف 
بنزین و جلوگیری از واردات دولت به تواید بنزین با کیفیت پایین روی آورده تا از این 
طریق ناترازی بنزین را کاهش دهد، اما این سوال وجود دارد که چه کسی پاسخ گوی 

آلودگی هوا و بیماری های تنفسی مردم خواهد بود؟
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وزیر دارایی و برنامه ریزی اقتصادی جمهوری ســودان با وزیر امور خارجه کشــورمان دیدار و گفتگو کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، »جبرئیل ابراهیم محمد فضیل« وزیر 
دارایی و برنامه ریزی اقتصادی جمهوری سودان با سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران دیدار و گفتگو کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

وزیر خارجه سودان با »عراقچی« دیدار کرد
info@sobh-eqtesad.ir

افزایش استحکام و پایداری 
اتصالات میلگرد به سازه های 
بتنی با دستاورد ایران ساخت

یکی از شرکت های مستقر در مرکز رشد پژوهشگاه پلیمر و بتروشیمی با تولید 
چســب کاشت میلگرد با فناوری نانو نیاز به کنده کاری را برای تقویت، اصلاح 
یا ترمیم بتن ریزی قبلی برطرف کرده اســت.به گزارش ایسنا، ندا خدادوست، 
مدیر فروش این شرکت مستقر در مرکز رشد پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی در 
خصوص این محصول نانویی، گفت: چسب کاشت میلگرد یک نوع چسب است 
که برای اتصال و تصویر میلگردها )آرماتور( به ســازه ها و ساختمان ها به کار 
می رود، این نوع چسب به ویژه در ساختمان ها و پروژه های سازه ای برای افزایش 
اســتحکام و پایداری اتصالات میلگردها به ســازه های بتنی استفاده می شود.

وی بیان کرد: در سیســتم های سنتی هر جا در سازه های بتنی نیاز به امتداد 
بتن ریزی در بتن ریخته شده باشد )ناشی از اشتباهات مهندسی، تقویت، ترمیم 
و یا توســعه در اجزای باربر و غیر باربــر( این کار از طریق کنده کاری بتن در 
سطح وسیعی انجام می شود.خدادوست اظهار کرد: این کنده کاری تا رسیدن 
به میلگردهای کشــشی و مدفون در بتن ادامه دارد و سپس اطراف میلگردها 
هم به منظور ایجاد حداقل همپوشانی با میلگرد جدید کنده کاری می شود، این 
کار مستلزم صرف هزینه و زمان زیادی بوده و همچنین پرت مصالح، احتمال 
بروز خطرات ایمنی برای نیروی کار و ایجاد تنش در بتن را سبب می شود.وی 
با بیان این که چســب کاشت میلگرد نیاز به کنده کاری را کاملًا برطرف کرده 
اســت، تصریح کرد: در این رویکرد نوین برای امتداد بتن ریزی، میلگرد جدید 
در بتن قدیم کاشت می شود. یعنی صرفا با ایجاد یک سوراخ با عمق حدود ۲۵ 
ســانتی متر )عمق دقیق کاشت بستگی به سایز میلگرد دارد( در بتن به قطر 
کمی بیش از قطر میلگرد و تزریق چسب و جای گذاری میلگرد در سوراخ کار 
انجام می شــود. بر اساس آزمون های انجام شده، میلگرد کاشته شده تا میزان 
برش مقاومت خواهد کرد و از سوراخ خارج نخواهد شد.خدادوست در پایان با 
اشاره به این که اصلاح، ترمیم، به سازی، مقاوم سازی و توسعه سازه های بتنی و 
نصب تجهیزات سنگین بر بستر بتنی از موارد مصرف این محصول نانویی است، 
خاطرنشان کرد: این محصول که نتیجه کار یک تیم هشت نفره است، دارای 
گواهی صادرات به اروپا، گواهی تطابق استاندارد از سازمان ملی استاندارد ایران 

و دارای پروانه بهره برداری از وزارت صمت است.

در نشســت بررسی راهکارهای رفع ناترازی برق مطرح شد

دستور پزشکیان برای رفع سریع 
موانع پیش روی سرمایه گذاران 

در صنعت برق

جلســه »بررسی راهکارهای رفع ناتــرازی برق و توســعه نیروگاه های 
تجدیدپذیر« صبح امروز شــنبه به ریاســت رئیس جمهــور و با حضور 
رئیــس دفتر رئیس جمهــور، وزیر نیرو، وزیر امــور اقتصادی و دارایی، 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه و تعــدادی از مدیران بخش خصوصی و 
ســرمایه گذاران فعال در حوزه ســاخت نیروگاه های برق برگزار شد. به 
گزارش ایسنا، مسعود پزشــکیان در این جلسه با تأکید بر ضرورت رفع 
موانع پیش روی ســرمایه گذاران در تولیــد انرژی های پاک و بهره گیری 
از فناوری هــای نویــن در زمینه تولید برق، گفت: بــه دلیل فوریتی که 
در ایــن زمینــه وجود دارد و تا قبــل از رسیدن به پیــک مصرف برق 
در ماه های آینده، وزرا و مســئولان مربوطــه باید هماهنگی های خود را 
بیشــتر کنند و ضمن برطرف نمودن موانع پیش روی سرمایه گذاران، هر 
گونه مجوزی که برای پیشــرفت کار لازم اســت، به ســرعت تهیه و در 
اختیار بخش خصــوصی فعال در این زمینه قرار گیــرد. رئیس جمهور 
با تقدیــر از فعالیت های وزیر نیرو در این زمینــه افزود: برای پیش برد 
ســریع تر امور اولویت با سرمایه گذاران و طرح هایی باشد که سرمایه آنها 
آماده اســت، اما با موانعی در کســب مجوز و در روند بروکراسی مواجه 
هســتند و سپس به سراغ مشــکلات آن بخش از شرکت های خصوصی 
بروید که نیاز به وام و تکمیل ســرمایه برای حضور در این حوزه دارند. 
پزشــکیان اظهارکرد: بــرای مجوزهایی هم که صادر می شــود زمان و 
مهلت کافی تعیین کنید و در صورتی که در مهلت تعیین شــده فعالیتی 
صورت نگرفت، مجوزهای صادر شده را لغو کنید. در این زمینه مشاهده 
شده است که برخی ســرمایه گذاران در بخش های اقتصادی مجوزهایی 
می گیرنــد، ولی بعد از چند ســال هیــچ کاری نکرده اند. رئیس جمهور 
از بخش خصوصی خواســت پیشــنهادهای خود برای اجرای پروژه های 
تولیــد انرژی، به خصوص انرژی های پاک را هر چه ســریع تر ارائه کنند 
و گفــت:  به دلیل اهمیت رفع ناترازی هــا در حوزه انرژی، طی روزهای 
آینده جلسه ای برای پیگیری موضوعات این عرصه داریم و پیشنهادهای 
ارائه شــده در آن جلســه بررسی خواهد شــد. در این جلسه وزیر نیرو، 
گزارشی از وضعیت تولید برق در کشــور در مقایســه سال های پس از 
پیروزی انقلاب ارائه کرد و گفت: در ســال ۵۷، تولید برق ما هفت هزار 
مــگاوات بود و در ســال ۱۴۰۳ این رقم به ۹۳ هــزار مگاوات رسیده و 
خطــوط انتقال برق نیز از ۸۱ هــزار کیلومتر در ابتدای انقلاب به ۹۸۰ 
هزار کیلومتر در حال حاضر رسیده اســت. طبق برنامه تا ســال ۱۴۰۴ 
می توانیم به ۱۱ هزار مگاوات تولید برق خورشیدی برسیم و این رقم تا 
پایان ۱۴۰۶ به ۳۸ هزار مگاوات خواهد رسید. در این جلســه همچنین 
تعدادی از مدیران بخش خصوصی و ســرمایه گذاران فعال در ســاخت 
نیروگاه های برق خورشیدی و بادی حضور داشتند و به تشریح مشکلات 
پیــش رو و راهکارهای تولید و ســاخت نیروگاه های خورشیدی و بادی 
پرداختند که اهم آنها »مشــکلات ناشی از تعیین دســتوری قیمت برق 
توسط وزارت نیرو«، »موانع پیش روی صدور مجوز صادرات برق در ایام 

غیرپیک« و »تسریع در اعطای تسهیلات« بود.

گزیده خبر همایش بین المللی »مکتب نصرالله«

قالیباف: دنیا و به ویژه اروپا، امنیتش را مدیون رهبری شهید نصرالله است

آیفون  ارزش  گمرکی گوشی های 
منتشر می شود و  بازنگری  به زودی 

 بازار خودروی ایران شبیه هیچ کشوری 
نیست

براساس پیگیری های ایسنا، ارزش گذاری تعرفه های واردات آیفون در حال بازنگری است 
و به زودی ارزش گذاری جدید آن اعلام می شــود.به گزارش ایســنا، طبق پیگیری های 
خبرنگار ایسنا از گمرک ایران، در رابطه با محاسبه ارزش گذاری تعرفه و عوارض گمرکی 
بــرای موبایل های آیفون، جداولی که در رابطه با تعرفه های عوارض گمرکی موبایل های 
آیفون منتشــر شده، به این علت که واردات این برند موبایل ممنوع بوده، به روز شده و 

دقیق نبوده و شامل برخی ........

دریای خزر پرباران ترین حوضه  آبریز 
کشور در هفته جاری

بازار مرغ تا پایان سال تامین است

کدام نیروگاه ها قابلیت سوزاندن مازوت را 
دارند؟
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گزیده خبر

بزرگترین برنده انتخابات آمریکا 
مشخص شد

دارایی ایلان ماســک، مدیرعامل شرکت تسلا به دنبال پیروزی ترامپ از مرز ۳۰۰ 
میلیارد دلار گذشــت. به گزارش ایســنا، دارایی ایلان ماسک برای اولین بار در سه 
ســال اخیر از ۳۰۰ میلیارد دلار فراتر رفت، زیرا ســهام تسلا با شــرط بندی هایی 
کــه روابط نزدیک او با رئیس جمهور منتخب آمریــکا، دونالد ترامپ باعث تقویت 
شــرکت خواهد شــد، افزایش یافت. ماســک، از زمان پیروزی ترامپ بیش از هر 
فردی که توســط شاخص میلیاردرهای بلومبرگ دنبال می شود، به ثروت شخصی 
خود اضافه کرده اســت. سهام تسلا ۲۸ درصد جهش کرده و دارایی تسلا را با ۵۰ 
میلیارد دلار افزایش به ۳۱۳.۷ میلیارد دلار آمریکا رسانده است. ترامپ اقداماتی را 
پیشــنهاد داده است که به نفع تجارت ماسک است. او گفت که در برنامه های خود 
برای کند کردن حرکت به ســمت خودروهای الکتریکی به دلیل حمایت بنیانگذار 
تــسلا تجدید نظر خواهد کرد. ترامپ همچنین از اســپیس ایکس که ۸۲ میلیارد 
دلار از دارایی خالص ماســک را تشکیل می دهد و تلاش آن حمایت کرد. و رئیس 
جمهور منتخب این ایده را مطرح کرده اســت که ماسک در دولت او خدمت کند. 
کارشناســان اظهار کردند که یکی از بهترین شرط بندی های راهبردی که ماسک 
انجام داده، این شــرط بندی روی ترامپ بود. ماســک برنده بزرگ این قرعه کشی 
ترامپ است. ماسک دیر وارد رقابت های ریاست جمهوری شد و در هفته های منتهی 
به انتخابات در کنار ترامپ بود. بر اساس شاخص ثروت بلومبرگ، ماسک ۵۳ ساله 
تنها فردی اســت که تا به حال بیش از ۳۰۰ میلیارد دلار ثروت داشــته است، این 
رقم آخرین بار در ژانویه ۲۰۲۲ به آن رسیده اســت. اما هنوز از بالاترین رکورد او 
یعنی ۳۴۰.۴ میلیارد دلار در ســال ۲۰۲۱ کمتر اســت. دارایی ماسک حتی قبل 
از انتخابــات، در حال افزایش بود، به طوری که درآمد قوی تسلا در اواســط اکتبر 
۳۴ میلیارد دلار به دارایی او در یک روز اضافه کرد. بیشــتر ثروت ماسک به تسلا، 
بزرگترین تولیدکننده خودروهای الکتریکی در جهان، گره خورده اســت که چشم 
انداز آن به شــدت به دولت فدرال بستگی دارد. ماسک ماه گذشته در طی تماسی 
بــا درآمد تسلا گفت که اگر برای نقشی در دولت ترامپ انتخاب شــود، برای یک 
فرآیند تایید فــدرال برای خودروهای خودران و یکی از محورهای راهبردی آینده 
این شرکت فشار خواهد آورد. ترامپ ابتدا در سخنرانی پذیرش خود در کنوانسیون 
ملی جمهوری خواهان در ماه جــولای اعلام کرد که از ابتکارات خودروهای برقی 
عقب نشینی خواهد کرد، اما یک ماه بعد موضع خود را تغییر داد. بلومبرگ گزارش 
کرد کــه ترامپ در یک گردهمایی در آتلانتا گفت مــن طرفدار خودروهای برقی 
هســتم زیرا ایلان به شــدت از من حمایت کرد. بزرگترین برنده انتخابات آمریکا 
مشخص شــدارزش بازار تسلا در یک افزایش شــدید در روز جمعه )۸ نوامبر( به 
دلیل افزایش شــرط بندی برای رفتار مطلوب با شرکت های ایلان ماسک، در ازای 
حمایت او از دونالــد ترامپ، رئیس جمهور منتخب در کمپین نظرســنجی اش، از 
مرز یک تریلیون دلار عبور کرد. ســهام این خودروساز برقی پس از افزایش ۱۹.۳ 
درصدی تا پایان روز پنجشــنبه، بیش از ۶ درصد افزایش یافت و به ۳۱۵.۵۶ دلار 
آمریکا به بالاترین ســطح بیش از دو ســال اخیر رسید. این شرکت برای اولین بار 
در بیش از دو ســال از ارزش یک تریلیون دلاری عبــور کرد. یک منبع به رویترز 
گفته اســت که این میلیاردر می تواند برای مقررات مطلوب وســایل نقلیه خودران 
که تسلا ارائه می کنــد برنامه ریزی کند و همچنین ســازمان ملی ایمنی ترافیک 
بزرگراه های ایالات متحده را وادار کند که اقدامات اجرایی احتمالی مربوط به ایمنی 
سیستم های کمک راننده فعلی تسلا را متوقف کند. ماسک بر فناوری وسایل نقلیه 
خودران تمرکز کرده و از برنامه های خود برای ساخت خودرویی اقتصادی با قیمت 
کمتر از ۳۰ هزار دلار صرف نظر کرده اســت. با این حال، توسعه و موانع نظارتی، 
تجاری ســازی چنین فناوری هایی را به تاخیر انداخته است. گرت نلسون، تحلیلگر 
ارشــد ســهام در تحقیقات CFRA گفت تسلا و ایلان ماسک، مدیر عامل شرکت، 
شــاید بزرگترین برندگان نتایج انتخابات باشــند و ما معتقدیم که پیروزی ترامپ 
به تســریع تایید مقرراتی فناوری رانندگی خودکار این شرکت کمک خواهد کرد

خضریان:

رژیم صهیونیستی به دست خودش، 
در بن بست گرفتار شده است

نایــب رئیس فراکسیــون مقاومت 
مجلس گفت: رژیم صهیونیســتی 
به دســت خودش، در یک بن بست 
گرفتار شده و ان شــاءالله به برکت 
خــون فرماندهان شــهید مقاومت 
شکســت های متعــددی را تجربه 
خواهد کرد.به گــزارش خبرگزاری 
مهر، عــلی خضریان در نشســت 
بررسی تحولات منطقه با اشــاره به 
عملیات روانی دشمنان علیه جبهه 
مقاومت، گفت: این روزها شــاهدیم که رســانه های وابســته به غرب تلاش می کنند 
ضمن مقصر جلوه دادن جنبش حماس و مردم غزه در انجام عملیات طوفان الاقصی، 
اینگونــه وانمود کنند که علت جنایات رژیم صهیونیســتی انجام این عملیات بوده و 
از باب دلســوزی برای جبهه مقاومت، شــهادت فرماندهان و رهبران مقاومت را برای 
القای شکســت این جبهه، مرور می کنند.وی افزود: برای روشــن شدن موضوع ابتدا 
می بایست به ذات و ماهیت غرب و صهیونیسم توجه شده تا مشخص شود در واقعیت 
اگر عملیات طوفان الاقصی صورت نمی گرفت، آیا صهیونیســت ها به ســمت و سوی 
ترور رهبران و فرماندهان جبهه مقاومــت نمی رفتند؟ بعضی ها چنین فرض و گمان 
می کنند که اگر ما کاری به آن ها نداشــته باشیم، آن هــا هم کاری به ما ندارند؛ این 
تصور کاملًا غلط است و شواهد تاریخی بی شماری برای این مساله می توان اشاره کرد

سخنگوی دولت:

آن چه مدرسه سازی را مقدس می کند، 
فرهنگ سازی است

سخنگوی دولت پیشنهاد داد که جامعه خیرین 
مدرسه ساز از ظرفیت بانوان  در این راه مقدس 
بیشتر اســتفاده کند. به گزارش ایسنا،   فاطمه 
مهاجرانی سخنگوی دولت و رئیس کمیسیون 
بانوان جامعه خیرین مدرسه ســاز کشــور در 
 دومین نشســت هماهنگی برگزاری »همایش 
برابری فرصت های آموزشی برای دانش آموزان 
استثنایی کشــور« گفت: من جامعه خیرین را 
خانه خود می دانم و فکــر نمی کنم با رفتن به 
جای دولتی بتوانم از آن فاصله بگیرم  وی با اشــاره به منصوب شــدن سالار قاسمی به عنوان 
رئیس سازمان استثنایی، افزود:  این امر فرصت خوبی است تا تعامل بین دستگاها برقرار شود.

آن چه مدرسه ســازی را مقدس می کند ساخت بنا نیســت ، فرهنگ سازی است که این مکان 
را ارزشــمند می کند. حتما از ظرفیت بانوان سفیر مدرسه ساز از جمله خانم پوران درخشنده 
استفاده کنیم . او تاکید کرد: برگزاری جلسات متعدد کمیسیون بانوان با حضور اعضای بیشتر، 
اســتفاده از سلبریتی ها، پزشــکان و ... بدنه اجتماعی کمیسیون بانوان را گسترش  می دهد تا 

سرمایه اجتماعی حفظ شود.

دیدار معاون علمی رئیس جمهوری با 
مخبر

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با مشــاور و دستیار رهبری انقلاب 
دیدار کرد. به گزارش ایســنا، حسین افشین به همراه مدیران ارشــد خود در معاونت علمی و 
بنیاد ملی نخبگان با  محمد مخبر مشــاور و دســتیار رهبری دیدار کرد.توجه به توسعه کمی 
و کیفی شــرکت های دانش بنیان، فناوری های جدید، طرح های بزرگ، آزمایشــگاه های مدرن 
 و همکاری های بین المللی از جمله موضوعات مطرح شــده در این نشســت بود.شناســایی و 
سطح بندی  نخبگان، کمک و مشارکت آنان در حل مسائل و ناترازی های کشور، اولویت گذاری 
در فعالیت هــای فناورانه و تمرکز ویژه بر نیازمندی های اصلی این حوزه، از دیگر نکاتی بود که  

مورد تاکید قرار گرفت.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: حماس و حزب الله برخلاف تحلیل و محاسبات دشمن، 
اتــکا به فرد ندارند؛ بازیابی سیاسی و نظامی حــزب الله با رهبری جدید در همین ۴۰ روز، 
طلیعه ای برای فتح در روزهای آینده اســت.به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف صبح امروز 
شــنبه در همایش بین المللی »مکتب نصرالله« با هدف بزرگداشــت جهلمین روز شــهید 
مقاومت سیدحســن نصرالله با بیان اینکه ۴۰ روز اســت در فراق بــرادر بزرگوارمان سید 
عزیز مقاومت داغداریم، اظهار داشــت: ۴۰ روز اســت که در فراق بــرادر بزرگوارمان، سید 
عزیز مقاومت، داغداریم. اما برای آنکه بتوانیم از این دلتنگی توان بیشــتری برای پیشرفت 
بگیریــم، باید بدانیم چه گوهر یک دانه ای را از دســت داده ایم. این خودآگاهی به ما کمک 
می کند که از نصرالِله شــهید ســرمایه ای به دســت بیاوریم برای تداوم راه نصرالله بزرگ و 
به ثمر رســاندن نهایی طرحی که جان و زنــدگی اش را وقف آن کرده بود.وی ادامه داد: با 
نگاهی الهی، شهادت نصرالِله مومن و مجاهد، برای او و برای جبهه مقاومت شکست نیست. 
شــهادت او بیش از هر زمانی، نقاب قاتلان جهنمی اش را کنار می زند و زشــتی و بیهودگی 
سازشکاری با این باند تبهکار، جنایت کار و اهریمنی را نمایان می کند.رئیس مجلس تصریح 
کــرد: روزگاری امام موسی صدر که به گواه شــهید نصرالله از الگوهــای رهبران حزب الله 
بود، به درســتی گفت »اسراییل شــر مطلق اســت«. نصرالله هم از ابتدای طوفان الاقصی 
که در کنار مجاهدان حماس ایســتاد، باور داشــت و با صدای بلند گفت که »هیچ جنگی 
مانند مبارزه با صهیونیســت ها مشروع نیســت؛ نبردی با مشروعیت کامل اخلاقی و دینی 
و انســانی«. و امروز هم رهبر انقلاب می فرمایند: »هر ضربه به رژیم از ســوی هر کس و 
هر مجموعه، خدمت به کلّ منطقه و بلکه به کلّ انســانیّت اســت.«وی گفت: سیدحســن 
نصرالله یک سیاســت مدار حکیم بود. او در اوج کنشــگری انقلابی و جهادی در یک میدان 
پرتنــش بر مدار دیانت و عقلانیــت حرف می زد و عمل می کــرد. او اجتماع شیعیان را بر 
اســاس هم افزایی درونی و هم زیستی با دیگر طوایف لبنان ســامان دهی کرد. رهبر شهید 
حــزب الله با همین عملکرد عــقلانی اش مولدّ قدرت بود، قدرتی در خدمت انســان. او در 
جهــان معاصر یک نهاد قدرتمند ایجاد کرد که همســو با منافــع و امنیت ملی لبنان و در 

خدمت پیشــرفت این کشــور بود. حزب الله زیر چتر رهبری او، هم یک قدرت ایدئولوژیک 
بود، هم یک قدرت اســتراتژیک.قالیباف خاطرنشان کرد:  مهم تر اینکه حزب الله با رهبرانی 
چون شــهید سیدعباس موســوی و سیدحســن نصرالله هیچ گاه نه ریشه هایش را از دست 
داد و نه از چشــم اندازش دور شد. فلسفه تأسیس حزب الله مبارزه با ظالم و دفاع از مظلوم 
اســت؛ آموزه ای که نه فقط اسلامی، بلکه مطابق وجدان انسانی است. همان گونه که اسلام 
خدمت به انســان را به ما تکلیف می کند، نصرالله نیز می گفت »انسان، مسئولیت ماست«. 
او سربلندی لبنان را می خواست اما اسرائیل را مانعی نه فقط در برابر لبنان بلکه سدّی در برابر پیشرفت کل منطقه می دید.وی 
صرفــاً  نهــاد  یــک  را  حــزب الله  نصــرالله؛  داد:  ادامــه 
نظامی نمی دید، بلکه او آن را چند گام فراتر برد و به یک ســازمان اجتماعی تبدیل کرد، 
در حــالی که قدرت دفــاعی اش را هم ارتقا داد تا جایی که تبدیل به کنشــگری راهبردی 
در منطقه غرب آسیا اســت. نصرالله چنان ریشــه های این نهال را در دل مردم کاشت که 
ســرکوب و میرایی درباره آن معنا ندارد و هرکه با او درگیر شود مقاومت حزب الله موجب 
رویش بیشــتر در آن و اســتوارتر شدن ریشه هایش می شــود.وی افزود: او یک شخصیت 
برجســته شیعه بود اما نماد وحدت واقعی بر اساس منافع امت بود که به خصوص در مساله 
فلســطین خودش را آشــکار کرد. او به عنوان رهبر حزب الله هرگــز نگفت طوفان الاقصی 
مســاله ای فلسطینی یا سُنی اســت، بلکه آن را مسالۀ مقاومت و مســالۀ اسلام و انسانیت 
شــناخت و با همۀ توان حزب الله را وارد این میدان کرد، و تا جایی پیش رفت که خودش 
را فــدای آرمان مقاومت کرد.قالیبــاف عنوان کرد: نصرالله خــودش بزرگترین و گویاترین 
رســانه مقاومت بود. نقاط ضعف دشمن را دقیق می شــناخت و سنگین ترین عملیات ها را 
روی آن انجــام می داد؛ بــدون آنکه از صداقت فاصله بگیرد و ادعــای گزاف مطرح کند. او 
یک تنه مفهوم ســازی و گفتمان سازی می کرد و با این کار هم جبهه مقاومت را پیش می برد 
هم دشــمن را زیر تازیانه اش می گرفت. هنوز جملات طلایی اش کابوس صهیونیست هاست 
و امروز در حالی که دست شــان به خون این رهبر آزاده آلوده اســت، باید با عملیاتی شدن 
تهدیدهایش دســت وپنجه نرم کنند. امروز می فهمند یواش یواش یعنی چه؟ به میدان نگاه 

کنیــد یعنی چه؟ امروز تا مغز استخوان شــان از ضربه های مهلک حزب الله بعد از سید، تیر 
می کشد.رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: بالاترین درجه تحقیر برای اسرائیل 
این اســت که با وجود به شهادت رســاندن رهبران و فرماندهان حزب الله که ۴۰ روز از آن 
می گذرد و با وجود هجوم وحشیانه هوایی و تجاوز زمینی با بیش از پنج لشــکر، نتوانســته 
به داخل خاک لبنان پیشــروی کند؛ و به جایش شاهد ســخت تر شدن و گسترده تر شدن 
آتش حزب الله روی ســرزمین های اشــغالی و صنایع و مراکز نظامی و امنیتی رژیم اســت. 
چه ســردرگمی راهبردی ای از این روشن تر که فرماندهان اسرائیلی می گویند ما نمی دانیم 
برای چه هدفی می جنگیم؟ چه شکســتی از این ســنگین تر که همه خطوط قرمز بشری و 
جهان شــمول را رد کنند تا جایی که به نیروهای ســازمان ملل نیــز حمله کنند اما بدون 
هیچ پیروزی ملموس و قابل توجهی، شــمشیر محــور مقاومت را علیه خود تیزتر و بلندتر 
ببینند؟وی گفت: اســرائیل حتی در ترور سیدحسن نصرالله هم رسوا شد. آنها تلاش کردند 
که چهرۀ یک رهبر صلح طلب را به گونه ای دیگر نشان دهند، در حالی که نصرالله و یارانش 
عامل صلح و ثبات نه تنها در غرب آسیا، بلکه بدون هیچ اغراقی در دنیا بودند. جهان نقش 
حزب الله را در مهار تروریســم داعش فراموش نمی کند. جریان تروریســتی داعش عملیات 
های خودش را محدود به سوریه و عراق و کشورهای خاورمیانه نکرد، همگان شاهد نفوذ او 
در پاریس، بروکســل، برلین، لندن و سایر شهرها و کشورهای جهان بودند.قالیباف تصریح 
کــرد: این حزب الله بود که با نثار خون فرزندان خودش ایــن تهدید بین المللی را مهار و 
ثبــات و امنیت را در جهان برقرار کرد. امروز دنیا و به ویژه اروپا، امنیتش را مدیون رهبری 
شهید نصرالله است. حزب الله عامل صلح و ثبات است و اگر سران آمریکا واقعاً برای منطقه 
غرب آسیا صلح می خواســتند، باید سگ پاسبانشان را کنترل می کردند، نه آنکه فرماندهان 
رشید و رهبر عاقل حزب الله را با بمب ها و دیگر ابزارهای نظامی و کمک های اطلاعاتی شان 
ترور کنند.وی گفت: منش فرماندهی نصــرالله، پیرو همان منطق مقاومت در دفاع مقدس 
بود. رهبران و فرماندهان ما خودشــان پیشتاز میدان هستند و به قول حاج قاسم سلیمانی 
بــه نیروها نمی گویند بروید، بلکه می گویند بیایید! نصرالله هم تا آخرین لحظه به مجاهدان 
حزب الله وفــادار ماند و مثل آنها در میانه میدان به شــهادت رسیــد، همچنان که یحیی 
الســنوار در پایبندی به همین ســنت، تا آخرین نفس در میدان و کنار ســربازان مقاومت 
در خط مقدم جنگید. بله، ما چنین شــخصیت برجســته و بی تکراری را به واسطه توحش 
صهیونیســت های تروریست از دســت دادیم.قالیباف بیان کرد: ترور سید حسن نصرالله، با 
آن کارنامۀ درخشــان در مقاومت و در مبارزه با توحش رژیم کودک کش صهیونی، او را به 
سرمشق نسل های آینده مقاومت تبدیل کرده  است. ما اطمینان داریم که طبق سنت الهی 
دست شهید برای گره گشایی ها بازتر از هر وقت دیگری است. اما صهیونیست های خواب زده 
هم یواش یواش خواهند دید که شــهید نصرالله برای آنها خطرناک تر از سیدحســن نصرالله 
است. رئیس مجلس تصریح کرد: هر بزرگداشتی برای رهبران و فرماندهان شهید مقاومت، 
یک بیداری وجدان و تجدید پیمان برای ماست. مومن واقعی در جست وجوی شهادت است 
و کسی را نمی توان از محبوبش ترســاند. ما تا آخرین قطره خون ایستاده ایم. چه دشمن را 
شکســت دهیم و چه شهید شــویم، در هر دو صورت پیروزیم. ممکن است اکنون دل هایی 
بی قرار و نگران آینده حزب الله باشــند؛ اما بدانید تجاوز اســراییل به لبنان در گذشته عامل 
پیدایش حزب الله شد، جنگ جاری باعث استحکام و تعالی همه جانبه آن می شود. چیزی 
که در محاسبات صهیونیســت ها نمی گنجد و آنها درکی از این معادلات ندارند. وی گفت: 
حماس و حزب الله برخلاف تحلیل و محاســبات دشمن، اتکا به فرد ندارند؛ بازیابی سیاسی 
و نظامی حزب الله با رهبری جدید در همین ۴۰ روز، طلیعه ای برای فتح در روزهای آینده 

است؛ ان شاء الله.

معــاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه 
بر این باوریم که تقویت روابط تهران-دوحه 
نه تنها بــه نفع دو دولــت – ملت بلکه به 
نفــع کل کشــورهای اسلامی، منطقــه و 
جهان اســت، گفت: روابط دیرینه فرهنگی، 
تاریخی و سیاسی دو کشور ایجاب می کند 
که سطح روابط اقتصادی را به سطح روابط 
بالای سیاسی برســانیم.به گزارش ایســنا، 
محمدرضا عــارف صبح امروز )شــنبه( در 
دیدار با »سعدبن عبدالله آل محمدالشریف« 
سفیر جدید قطر در تهران با اشاره به اینکه 
در مســائل منطقه ای و بین المللی به ویژه 
مســائل سیاسی در منطقه دیدگاه های دو 
طرف بسیار به هم نزدیک است، تصریح کرد: 
هیچ ســقفی برای ارتقای سطح مناسبات و 
روابــط فی مابین در همــه زمینه ها وجود 
نــدارد و باید به کمیسیون های مشــترک 
همکاری ها بین دو کشور تأکید کنیم که از 
حجم کنونی مناسبات فی مابین عبور کنند.

معــاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت احداث طولانی ترین تونل زیردریایی جهان بین 
ایران و قطر، افزود: دو کشــور این طرح بزرگ را  دنبــال می کنند و جمهوری اسلامی ایران 
کارگروهی تخصصی برای مطالعات اولیه تعیین کرده است که در هفته های آینده به دوحه برای 
مذاکرات اعزام می شوند.وی خطاب به سفیر جدید قطر در تهران با اشاره به اینکه امیدواریم در 
دوره ماموریت جدید شاهد رشد  ارزشمند روابط اقتصادی،  فرهنگی و سیاسی فیمابین باشیم، 
گفت: باید از امیر قطر برای تعیین یکی از دیپلمات های با تجربه قطری به عنوان سفیر جدید 
در ایران قدردانی کرد که پیام آن توســعه روابط سیاسی و اقتصادی دو کشور است و مطمئن 
هســتم در زمانی که در ایران مهمان هستید و با شناخت ظرفیت های ایران می توانید زمینه 
را برای همکاری در تمامی بخش ها فراهم کنید.معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: مأموریت 
شما تنها توسعه روابط دو جانبه دو کشور نیست، بلکه می توانید در ارتباط با مسائل منطقه ای 
و بین المللی در راستای نزدیک تر کردن دیدگاه های مشترک دو کشور برای مواضع مشترک 
نقش آفرینی کنید و دولت جمهوری اسلامی ایران برای تسهیل این مأموریت در کنا شما است.

عارف با تأکید بر اینکه بر تقویت کمیسیون مشترک همکاری های ایران و قطر، تصریح کرد: با 
حضور فعالانه جمهوری اسلامی ایران در اجلاس های منطقه ای و کشورهای همسایه شمالی 
می توانیم  توســعه روابط دو جانبه را به سمت کشورهای شمال بکشانیم و عضویت جمهوری 
اسلامی ایران در اتحادیه های شــانگهای، اوراسیا، بریکس و اکو فرصت خوبی برای کشور قطر 
هم است. معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت پیگیری مسائل باقیمانده یادداشت تفاهم 
مشارکت قطر در توسعه بندر دیر بوشهر اظهارکرد: در هفته های آینده رئیس سازمان بنادر و 
دریانوردی جمهوری اسلامی ایران برای نهایی کردن امور در این زمینه به دوحه اعزام خواهد 
شد.عارف با محکومیت حملات وحشیانه رژیم غاصب صهیونیستی به مردم مظلوم لبنان و غزه 
ادامه داد: ایران و قطر دیدگاه های مشــترکی در برابر کودک کشی و تجاوز رژیم صهیونیستی 
در منطقه دارد و در این راســتا نقش پررنگ قطر به عنوان میانجی درباره مســائل منطقه ای 

را ارج می نهیم.عارف با اســتقبال از ایده راه 
اندازی مجدد کنسولگری قطر در شیراز تأکید 
کرد: به وزارت خارجه دولت جمهوری اسلامی 
ایران برای تسهیل و تسریع امور در راه اندازی 
این کنســولگری توصیه های لازم را خواهیم 
داشــت و در کنار آن حضور وابسته بازرگانی 
و اقتصادی دوحــه در تهران کمک بزرگی به 
پیگیری و حل مسائل کارشناسی اقتصادی می 
کند.معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: 
توســعه روابط سیاسی و اقتصادی عزم جدی 
سران دو کشور است و ســفرای ایران و قطر 
نقش کلیدی در اجرای توافقات و تفاهمات فی 
مابین دارنــد و امیدواریم با تعامل حداکثری 
شاهد شکوفایی و ارتقاء روابط همه جانبه در 
همه حوزه ها باشیم.وی با ابراز خرســندی از 
برگزاری دهمین کمسیون اجلاس مشــترک 
همکاری های دو کشور در ماه آینده در دوحه 
گفت: امیدواریم توافقات انجام شــده در سفر 
رئیس جمهور ایران به قطر هر چه ســریع 
تر نهایی و اجرایی شود.»ســعدبن عبدالله آل محمدالشریف« سفیر قطر در تهران نیز 
در این دیدار با اشــاره به ســفر موفقیت آمیز پزشــکیان به قطر در ماه گذشته تأکید 
کــرد: امیر قطر و رئیس جمهور ایران اصرار داشــتند که ســطح روابــط اقتصادی به 
ســطح روابط سیاسی برســد و امیدواریم توافقات فی مابین هر چه سریع تر اجرایی 
شــود چرا که ایران و قطر رغبت و علاقه فراوانی در توســعه روابط تجاری – اقتصادی 
دارنــد و اراده کافی و لازم بــرای اجرای توافقات امضاء شــده در دوحه وجود دارد.  
آل محمدالشــریف با اشــاره به اینکه دو ملت ایران و قطر صدها ســال است که کنار 
یکدیگر زندگی می کنند و دو کشــور اشــتراکات فراوان تاریخی، اجتماعی و فرهنگی 
دارنــد، تصریح کرد: امیــر قطر و رئیس جمهــور اسلامی ایران توافــق کرده اند که 
همکاری های اقتصادی فی مابین به بالاترین ســطح ارتقاء یابد. وی افزود: در دیدار با 
وزیر نیروی جمهوری اسلامی ایران به عنوان رئیس طرف ایرانی کمیسیون مشــترک 
همکاری های دو کشــور تأکید کردیم که همه موافقتنامه های فی مابین باید هر چه 
ســریع تر فعال ســازی شود. سفیر قطر در تهران مشــارکت قطر در توسعه بندر دیر، 
ارتباطات در حوزه انرژی به ویژه برق، ایجاد زنجیره امدادرســانی و کمک بین ایران و 
قطر، احداث تونل زیردریایی بین ایران و قطر و بازگشــایی مجدد سرکنسولگری قطر 
در شیراز را از مهمترین زمینه های همکاری دو کشــور دانســت و گفت: باید ســطح 
فعالیت کمیسیون مشــترک همکاری های دو کشور بیش از گذشته تقویت شود. وی 
تصریح کرد: از بالاترین ســران قطر دستور مؤکد دارم که علاوه بر ارتقاء سطح روابط 
سیاسی  - اقتصادی، جمهوری اسلامی ایران  در سطح جهانی و بین المللی به عنوان 
کشور نخست و برتر معرفی شود.ســفیر قطر در تهران با محکومیت حملات وحشیانه 
رژیم صهیونیســتی به مردم لبنان و غزه تصریح کرد: قطر در حال میانجی گری برای 

توقف جنگ و خونریزی در غزه و لبنان اســت.

وزیر امور خارجه کشورمان در همایش بین المللی مکتب نصرالله بیان کرد: آرمان های سید حسن نصرالله همچنان زنده و پایدار خواهد ماند.به 
گزارش خبرنگار مهر، سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان که در همایش بین المللی مکتب نصرالله سخنرانی می کرد آیه ۱۴۰ سوره 
لمَ الّلهُ الذِّینَ آمَنُوا وَیتَّخِذَ  یاّمُ ندَُاولِهَُا بیَ�ن النّاسِ وَلیَِع�  وَتلِ�ک الْأَ�

–
م قَرْحٌ مِثْلُهُ  سسْکُم� قرْحٌ فَقَد� مسّ ال�قو� مبارکه آل عمران را قرائت کرد و گفت: »إِنِ� یم�

 وَالّلهُ لَا یحُِبّ الظّالمِِینَ«.وی افزود: حضار گرامی، اندیشمندان، همکاران عزیز و نمایندگان محترم رسانه ها، امروز گرد هم آمده ایم 
–
مِنْکُمْ شُهَدَاءَ 

تا یاد و خاطره شهید سید حسن نصرالله این رهبر مقاومت را گرامی بداریم شخصیتی که نه تنها برای لبنان که برای جهان اسلام با تمامی ملت های آزادی خواه نمادی از مقاومت شجاعت و 
ایستادگی در برابر ظلم و تجاوز بود.پ وزیر امور خارجه شهادت سید حسن نصرالله را ضایعه ای بزرگ برای منطقه و جهان دانست و افزود: راه و آرمان های سید حسن نصرالله همچنان زنده 
و پایدار خواهد ماند، شهید نصرالله با شجاعت بی نظیر خود، نقشی بی بدیل در تعریف جدیدی از مقاومت داشت در ایمان او و تعهد بی پایانش به عدالت و انسانیت داشت. سازمان ملل باید به 
وظایف خود در حفظ صلح و امنیت بین المللی عمل کند عراقچی در ادامه سخنانش عنوان کرد: سید حسن نصرالله رهبری پیشرو و خستگی ناپذیر، توانست معادلات منطقه ای را دستخوش 
تغییراتی اساسی کند، در دنیای امروز که روابط بین الملل به طور فزاینده پیچیده و چند وجهی شده است؛ نصرالله با درک عمیق از مناسبات بین المللی و توازن قوا توانست مقاومت را به عاملی 

تأثیرگذار در معادلات منطقه ای و حتی جهانی تبدیل کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه انفجار تروریستی امروز صبح در ایستگاه راه آهن در شهر کویته پاکستان را به شدت محکوم کرد. 
به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه انفجار تروریستی امروز صبح در ایستگاه راه آهن در شهر 
کویته پاکستان را به شدت محکوم کرد.بقایی ضمن اظهار همدردی عمیق با خانواده قربانیان و بازماندگان این جنایت و ابراز 
مراتب تسلیت دولت و ملت ایران به دولت و مردم کشور دوست و همسایه، تاکید کرد که این اقدامات تروریستی ناقض همه اصول 
و قواعد حقوقی و حقوق بشری و موازین انسانی بوده و به هیچ عنوان قابل توجیه نیست.سخنگوی دستگاه دیپلماسی با اشاره به 
مواضع اصولی جمهوری اسلامی ایران در محکومیت قاطع همه مظاهر تروریسم و افراطی گری خشن، ریشه کن کردن این پدیده 
شوم را مستلزم تقویت بیش از پیش هماهنگی و همکاری همه کشورها در سطوح دوجانبه، منطقه ای و بین المللی دانست و بر 

آمادگی کشورمان برای ارتقای بیش از پیش هماهنگی و همکاری در این زمینه تاکید کرد.

بقائی:

انفجار تروریستی در شهر کویته پاکستان به شدت 
محکوم است

در همایش بین المللی مکتب نصرالله؛

عراقچی: آرمان های سید حسن نصرالله همچنان زنده و پایدار خواهد ماند

همایش بین المللی »مکتب نصرالله«

قالیباف: دنیا و به ویژه اروپا، امنیتش را مدیون رهبری شهید نصرالله است

در دیدار با سفیر جدید قطر در تهران

عارف: دیدگاه های ایران و قطر بسیار به هم نزدیک است
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گزیده خبرگزیده خبر کدام نیروگاه ها قابلیت سوزاندن مازوت را دارند؟
در حــال حاضر از میان حدود ۱۴۰ نیروگاه بزرگ در کشــور، 
تنها ۱۴ نیروگاه بخاری توانایی اســتفاده از مازوت را دارند که 
عمدتاً در خارج از مناطق پرجمعیت و دور از کلان شــهرها قرار 
گرفته و به طور محدود از این ســوخت استفاده می کنند؛ دولت 
نیــز اخیرا اعلام کــرده که هیچ یک از نیروگاه های مســتقر در 
کلان شــهرها، از جمله اصفهان، کرج و اراک، از مازوت استفاده 
نخواهند کرد و این سیاســت به دلیل نگرانی های شدید درباره 
آلودگی هوا در شهرهای بزرگ اتخاذ شده است.به گزارش ایسنا، 
در شــرایط کنونی، وضعیت مصرف مازوت در نیروگاه های ایران 
به یکی از مســائل پیچیده و بحث برانگیــز در مدیریت انرژی و 
حفظ کیفیت هوا تبدیل شــده اســت. مازوت، به عنوان یکی از 
آلاینده ترین ســوخت های فسیلی، همواره در فصول سرد سال 
و هنــگام کاهش تأمین گاز طبیعی به عنــوان جایگزینی برای 
نیروگاه ها مطرح می شــود.این امر به دلیل مشــکلات در تأمین 
پایــدار گاز، به ویژه در زمســتان و نیاز به تولید برق مســتمر 
اســت. با این حال، اســتفاده از مازوت به دلیل آلایندگی بسیار 
بالا و تأثیرات جــدی آن بر سلامت عمومی، همواره با انتقادات 
شدیدی مواجه بوده است.ســوخت مازوت دارای مقادیر بالایی 
از گوگرد و ســایر ترکیبات سمی اســت که سوزاندن آن منجر 
به تولید حجم زیادی از ذرات معلق و گازهای ســمی می شود. 
این آلاینده ها تأثیر مســتقیم بر آلودگی هوا دارند و افزایش آنها 
در هوای تنفسی، خطر بیماری هــای تنفسی و قلبی-عروقی را 
افزایش می دهد.ذخایر ســوخت نیروگاهی ۳۶ درصد آب رفت 
طبق آمارهای شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی، ابتدای 
شــهریور ســال ۱۴۰۳ مقدار ذخایــر نفت گاز نیــروگاهی یک 
میلیــارد و ۸۱۰ میلیــون لیتر بود که این عدد در مقایســه با 
مدت مشــابه پارسال )ابتدای شهریور سال ۱۴۰۲( با ۳ میلیارد 
و ۱۷۴ میلیون لیتر، ۴۳ درصد کاهش یافته اســت.همچنین در 
ابتدای شــهریور ســال ۱۴۰۳، ذخایر نفت کوره نیروگاهی یک 
میلیارد و ۴۰۸ میلیون لیتر بوده اســت که این عدد در مقایسه 
با مدت مشابه پارســال )ابتدای شهریور ۱۴۰۲( با یک میلیارد 
و ۸۵۶ میلیون لیتر، ۲۳ درصد کاهشی بوده اســت در مجموع 
و با احتســاب نفت کوره و نفت گاز نیروگاهی، ذخایر ســوخت 
مایع نیروگاهی کشــور در زمان تحویــل به دولت چهاردهم، ۳ 
میلیــارد و ۲۱۸۸ میلیون لیتر بوده که این عدد در مقایســه با 
مدت مشابه پارسال )شهریور ۱۴۰۲( با ۵ میلیارد و ۲۳ میلیون 

لیتــر، ۳۶ درصد کاهشی بوده است.رشــد ۷۵ درصدی تحویل 
ســوخت مایع نیــروگاهی در آبان ۱۴۰۳با این حــال از ابتدای 
آبان ۱۴۰۳، به طــور میانگین روزانه ۲۳.۵ میلیون لیتر نفت گاز 
تحویل نیروگاه های کشــور شده که این عدد در مقایسه با مدت 
مشــابه پارســال )آبان ۱۴۰۲( با ۱۴.۷ میلیون لیتر، ۷۲ درصد 
رشد یافته است. همچنین به طور میانگین از ابتدای آبان امسال 
روزانه ۴۲.۶ میلیون لیتر نفت کوره تحویل نیروگاه های کشــور 
شــده است که این عدد نیز در مقایســه با مدت مشابه پارسال 
)آبان ۱۴۰۲( با ۲۳.۷ میلیون لیتر، ۸۰ درصد رشد یافته است. 
بنابراین در مجموع در آبان امسال به طور میانگین روزانه ۷۰.۷ 
میلیون لیتر ســوخت مایع تحویل نیروگاه های کشور شده است 
که این عدد در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته )آبان ۱۴۰۲( 
با ۳۸.۴ میلیون لیتــر در روز، ۳۲.۳ میلیون لیتر معادل حدود 
۷۵ درصد رشــد یافته اســت. از روز یکم فروردین تا ۱۲ آبان 
امسال همچنین به طور میانگین روزانه ۲۵ میلیون لیتر نفت گاز 
تحویل نیروگاه های کشــور شده که این عدد در مقایسه با مدت 
مشابه پارسال با ۲۰.۳ میلیون لیتر، ۴.۷ میلیون لیتر معادل ۲۳ 

درصد رشد یافته، همچنین به طور میانگین روزانه ۲۲.۸ میلیون 
لیتر نفت کوره تحویل نیروگاه های کشــور شده که این عدد در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال با ۱۴.۲ میلیون لیتر، ۸.۶ میلیون 
لیتر معادل ۶۰ درصد رشــد یافته است. در مجموع از روز یکم 
فروردین تا ۱۲ آبان امسال به طور میانگین روزانه ۴۷.۸ میلیون 
لیتر ســوخت مایع تحویل نیروگاه های کشور شده که این عدد 
در مقایســه با مدت مشابه پارســال )یکم فروردین تا ۱۲ آبان 
ســال ۱۴۰۲( با ۳۴.۵ میلیون لیتر در روز، ۱۳.۳ میلیون لیتر 
معادل ۴۱.۵ درصد رشــد یافته اســت. سهم تهران در سوختن 
مازوت صفر اســت موضوع مورد توجه این است که هیچکدام از 
نیروگاه های کشــور تمایلی به استفاده از سوخت مازوت ندارند 
چراکه اســتفاده از مازوت هزینه تعمیر، نگهداری و بهره بردای 
را تا ۵۰ درصد افزایش می دهد. به عبارتی مصرف ســوخت های 
فسیلی بجز گاز حاوی موادی هســتند که باعث رســوب زایی و 
خوردگی روی ســطوح داغ بویلر می شوند. در این بین در تهران 
نیــز هیچکدام از نیزوگاه ها مازوت مصــرف نمی کنند، در میان 
نیروگاه های تهران اتها نیروگاه بعثت، نیروگاه بخاری اســت که 

از ســال ۱۳۹۱ بخش مصرف مازوت آن پلمب شده است و در 
تهران برای تامین برق هیچ نیروگاهی مازوت مصرف نمی شود. 
ســهم نیروگاه هــا در تولید ذرات معلق تنها ۷ درصد اســت از 
سوی دیگر بر اســاس گزارش های منتشرشده از سوی سازمان 
محیط زیســت، منابع متحــرک مانند خودروهــا و حمل ونقل 
عمومی بیشــترین سهم را در آلودگی هوای شــهرها دارند. به 
طور خاص، ســهم نیروگاه ها در تولید ذرات معلق تنها حدود ۷ 
درصد اعلام شده است، در حالی که بخش حمل ونقل با سوخت 
گازوئیل و بنزیــن، نزدیک به ۸۰ درصــد ذرات معلق را تولید 
می کند. این آمار نشــان می دهد کــه اگرچه مصرف مازوت در 
نیروگاه ها موضوعی نگران کننده اســت، اما کاهش آلاینده های 
ناشی از حمل ونقل و ســوخت های ســنگین نیز باید در اولویت 
قرار گیرد. براســاس گزارش سیاهه انتشــار ســازمان حفاظت 
محیط زیست درباره ســهم منابع ثابت و متحرک در آلایندگی 
هوا نیز مشــخص شده اســت که در شهر تهران ســهم منابع 
متحرک در آلــودگی هوا ۵۹ درصد، در تبریــز ۵۷ درصد، در 
اهواز ۷۲ و در اراک ۵۰ درصد بوده، ترازنامه انرژی کشور سهم 
هر بخش در تولید ذرات معلق را براساس حوزه مصرف انرژی و 
نوع سوخت مشخص کرده که طبق اطلاعات این ترازنامه سهم 
ســوخت مازوت در تولید ذرات معلق ۱.۹ درصد است. این رقم 
در حالی است که سهم گازوئیل در تولید ذرات معلق که عمدتا 
نیــز در بخش حمل ونقل اســتفاده می شــود، حدود ۷۶ درصد 
است. به منظور مدیریت بهینه مصرف سوخت و کاهش آلودگی، 
چندین راهکار قابل اجرا اســت، در فصل های ســرد که تقاضای 
گاز افزایــش می یابــد، افزایش ظرفیت ذخیره ســازی و بهبود 
زیرساخت های انتقال گاز می تواند وابستگی به مازوت را کاهش 
دهد. افزایش تولیــد انرژی های تجدیدپذیر همچون خورشیدی 
و بــادی می تواند نقش موثری در کاهش نیاز به ســوخت های 
فسیلی در نیروگاه ها ایفا کند و بهبود سیســتم های حمل ونقل 
عمومی و کاهش وابستگی به سوخت های آلاینده مانند گازوئیل 
و بنزین می تواند به طور غیرمســتقیم به کاهش مصرف مازوت 
و سایر ســوخت های ســنگین کمک کند. در نهایت، مدیریت 
بحــران مصرف مازوت و آلودگی ناشی از آن نیازمند یک برنامه 
جامع و یکپارچه اســت که شامل توسعه انرژی های پاک، بهبود 
زیرساخت های انرژی و حمل ونقل و مدیریت تقاضا باشد و لازم 

است که دولت به این موارد توجه ویژه داشته باشد.

 بازار خودروی ایران شبیه هیچ 
کشوری نیست

وزیر صمت می گوید که در هیچ کجای دنیا خودرو در بورس عرضه نمی شــود اما نکته 
این است که در کدام کشور خودرو قیمت گذاری دستوری دارد و بدتر از آن با شیوه هایی 
نظیر قرعه کشی فروخته می شــود؟ به گزارش خبرنگار مهر، پس از حدود ۳ سال که از 
عمر قرعه کشی خودرو )خودروســازان ایرانی برای فروش خودرو با قیمت کارخانه، پس 
از ثبت نام از متقاضیان هر بار از بین میانگین ۵ میلیون نفر ثبت نام کننده به ۱۰ تا ۲۰ 
هزار نفر خودرو می فروختند( می گذشــت، از پاییز سال ۱۴۰۱ استفاده از سازوکار بورس 
برای عرضه خودرو به کار گرفته شد در آن زمان ۶۸ هزار دستگاه انواع مختلف خودرو در 
بورس کالا مورد معامله قرار گرفت که از حیث تعداد، این میزان عرضه کمتر از ۷ درصد از 
کل فروش خودروی تولیدی سال ۱۴۰۱ است. در همان زمان اعلام شد که خودروساز از 
طریق عرضه خودرو در بورس توانسته بخشی از زیان های حاصله از تولید را جبران کند با 
این حال در ادامه مسیر با توجه به مخالفت علنی شورای رقابت و البته عدم تمایل وزارت 
صمت، عرضه خودرو در بورس لغو شــد و خودروسازان از طریق عرضه همه محصولات 
در سامانه یکپارچه با استفاده از شیوه نوبت دهی اقدام به فروش خودروهای خود کردند. 
با گذشت بیش از یک سال از عمر سامانه یکپارچه، تابستان امسال ایران خودرو اقدام به 
استفاده از شیوه قرعه کشی برای فروش خودروهای خود کرد. پس از انتقاداتی که به این 
شیوه وارد شــد، حجت الله صیدی رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار همچون رؤسای 
سابق این ســازمان تاکید کرد که خودرو باید در بورس عرضه شود، او گفت که »هزینه 
مبادله، یک مبحث مهم در اقتصاد است، بورس کالا می تواند به کاهش هزینه های مبادله 
کمک کند. وقتی یک خودرو در کارخانه ۵۰۰ میلیون تومان به فروش می رسد اما همان 
خودرو در بازار و برای مصرف کننده ۸۰۰ میلیون تومان تمام می شود، یعنی با یک هزینه 
واسطه گری و نه هزینه معاملاتی مواجه هستیم؛ این جا کارکرد بورس کالا می تواند کمک 
کننده باشد تا تولیدکننده و مصرف کننده با یک قیمت منصفانه محصول را مبادله کنند. با 
جدیت به دنبال عرضه خودروهای صفر کیلومتر داخلی و وارداتی در بورس کالا هستیم و 
در این خصوص رایزنی هایی نیز صورت گرفته است.« عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی نیز با حمایت از این سیاست تاکید کرد که »اگر وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برای عرضه خودرو در بورس کالا اعلام آمادگی کند، از نظر ما و سازمان بورس مانعی برای 
این کار وجود ندارد.« با این حال پی گیری های خبرنگار مهر از شورای رقابت حکایت از 
آن داشت که این شورا به هیچ وجه در شرایط فعلی موافق عرضه خودرو در بورس نیست؛ 
سپهر دادجوی توکلی سخنگوی شورای رقابت در این خصوص اعلام کرد: ماده ۵۸ فصل 
نهم اصل ۴۴ قانون اســاسی در ۵ بند شورای رقابت را مکلف کرده که در مورد بازارهایی 
که به تشــخیص خود شورا بازارهای انحصاری محسوب می شوند، دستورالعمل و ضوابط 
را تعیین کند. همچنین طبق ماده ۶۲، شــورای رقابت تنها مرجع رسیدگی به رویه های 
ضدرقابتی است که در همین راستا نیز شورا طبق تکلیف قانونی خود، بازار خودرو را یک 
بازار انحصاری تشخیص داده است. فلذا تا زمانی که اختیارات شورای رقابت در این بازار 
جاری اســت مصوبه ۵۴۳ و اصلاحات آن لازم الاجراست. به گفته توکلی، در این مصوبه 
نحوه عرضه خودرو و وظایف هر کدام از دســتگاه های ذی ربط مشخص شده و هر گونه 
اظهارنظری خارج از این چارچوب در حال حاضر کاملًا غیرقانونی است مگر اینکه شورای 
رقابت تصمیم دیگری بگیرد که به محض اتخاذ هر گونه تصمیمی، متعاقباً اطلاع رسانی 
می شــود. در ادامه نیز محمد اتابک وزیر صمت ضمن تاکید بر اظهارات مسئولان شورای 
رقابت اعلام کرد که »شورای رقابت به درستی می گوید که خودرو نباید در بورس عرضه 
شــود. در کجای دنیا و در کدام نقطه از دنیا در بازار بورس خودرو عرضه می شود. خودرو 
در همین شرایط باید رقابتی شده و به صورت رقابتی عرضه شود. امروز واردات خودرو به 
میزان کافی و ۴ الی ۵ برابر سال گذشته انجام می شود. تولید خودرو سازان داخلی نیز رو 
به افزایش است. واردات خودروهای نو در حال انجام است. ان شاءالله واردات خودروهای 
کارکرده نیز در شــرف انجام است. خدا را شکر مشکلی در تأمین ارز برای واردات خودرو 
نداریم. تاکنون حدوداً ۶۵ هزار خودرو وارد کشور شده است. سرنوشت خودرو در هاله ای 
از ابهام این وضعیت در حالیســت که هم اکنون نه تنها شیوه دقیقی برای فروش خودرو 
وجود ندارد و خودروساز دوباره به استفاده از سازوکار قرعه کشی برای عرضه محصولات 
خود برگشــته که حتی نزدیک به ۲ ســال اســت که قیمت خودرو فریز شده و با وجود 
تأکیدات چند باره شورای رقابت، به نظر می رسد دولت و وزارت صمت تمایلی به اصلاح 
قیمت ها ندارند. بنابراین با توجه به مخالفت وزارت صمت و شورای رقابت با عرضه خودرو 
در بورس که می توانســت راهی برای اصلاح قیمت خودرو در کارخانه هم باشد، مشخص 
نیست سرنوشت شرکت های خودروســازی با ۲۷۰ هزار میلیارد تومان زیان انباشته چه 
خواهد شد. باید توجه کرد که وزیر صمت تاکید بر افزایش تولید برای رقابتی شدن بازار 
دارد امــا باید دقیق اعلام کند که این افزایش تولید از چه محلی صورت خواهد پذیرفت. 
افزایش تولید و در ادامه رقابتی کردن بازار روی کاغذ راحت اســت اما تولیدکننده برای 
دســتیابی به رشــد تولید نیاز به ســرمایه و نقدینگی دارد که با وضعیت فعلی زیاندهی 
خودروسازان به نظر می رسد نمی توان چندان امیدی به تحقق این مهم داشت. نکته ای که 
به نظر می رسد اتابک باید به آن توجه کند آن است که بازار در شرایطی رقابتی می شود 
که به صورت واضح شــرایط رقابتی شــدن فراهم باشــد یعنی خودروساز بدون تحمیل 
قیمت از ســوی دولت نسبت به عرضه خودروهای خود در بازاری که خودروهای وارداتی 
با قیمت مناسب در آن وجود دارد، اقدام کند که متأسفانه در حال حاضر این شرایط بر 
بازار خودروی ایران حاکم نیست. از سویی دیگر طی سالهای گذشته تقریباً تمامی وزرای 
صمت بر لغو قیمت گذاری دستوری تاکید کردند اما این تأکیدات نتیجه ای در پی نداشت؛ 
در واقع به نظر می رســد در این سال ها سیاست گذار جهت گیری مشخصی در این حوزه 
نداشته و یک ضعف در تئوری های اقتصادی را در کشور و سیاست گذاران شاهد هستیم. 
بنابراین لازم اســت که وزیر صمت به صورت شفاف اعلام کند قصد دارد چه سرنوشتی 
را برای صنعت خودروی ایران بنویســد تا هم تولید افزایش یابد و هم بازار رقابتی شــود 
و هم سازوکار مشــخصی برای عرضه خودرو وجود داشته باشد بدون اینکه تولیدکننده 
و مصرف کننده دچار زیان شــوند. رسول ســلیمانی کارشناس صنعت خودرو در ارتباط 
با اینکه بازار خودرو را چگونــه می توان رقابتی کرد، به خبرنگار گفت: می توان با کاهش 
تعرفه های واردات به ویژه واردات خودروهای ارزان قیمت، فضای بازار را به سمت رقابتی 
شدن پیش ببریم. واردات خودروهای کارکرده هم به دلیل ارزبری پایین و قیمت ارزان تر 
بسیار به این موضوع کمک می کند و می توان تعداد بیشــتری وارد کرد اما موضوع اصلی 
آن است که انحصارگر یا کیفیت یا کمیت را کاهش می دهد بنابراین می توانیم تنظیم گری 
را روی این بخش قرار دهیم؛ به این معنا که شرط بگذاریم اگر فلان تعداد خودرو تولید 
شود و یا فلان سطح از کیفیت پیاده سازی شود اجازه می دهیم قیمت گذاری آزاد شود. 
این مسئله را می توان در دستورالعمل شورای رقابت نیز جای گذاری کرد و عملًا به نفع 
مردم و هم به نفع تولیدکننده است و سیاست گذار هم دیگر درگیر امضای قیمت و هزینه 

دادن بابت آن نیست.

سبزپوشی بورس پس از یک هفته کاهش

تالار شیشــه ای در اولین روز هفته جاری برخلاف هفته گذشته سبزپوش شد؛ به طوری که شاخص 
کل با رشد بیش از ۳۶ هزار واحد به رقم دو میلیون و ۵۴ هزار واحد رسید. به گزارش ایسنا، شاخص 
بازار بورس در نوزدهمین روز از دومین ماه پاییز افزایش یافت. امروز شاخص کل بورس اوراق بهادار 
تهران ۳۶ هزار و ۲۷۹ واحد رشــد کرد و به رقم دو میلیــون و ۵۴ هزار و ۱۵۶ واحد رسید. این در 
حالی است که از یکشنبه هفته گذشته بازار بورس تحت تاثیر متغیرهای سیاسی روند نزولی به خود 
گرفته بود. شــنبه ۱۲ آبان با افزایش ۵۰۶۹ واحد مواجه شد. اما یکشنبه شاخص کل ۲۸ هزار واحد 
افت کرد. دوشــنبه  نیز با کاهش ۱۴ هزار واحد همراه بود. سه شنبه اما شاخص بورس ۷۰۳۹ واحد 
رشــد کرد. چهارشنبه ۱۶ آبان با کاهش ۷۱۱۷ واحد مواجه شــد. امروز شنبه ۱۹ آبان اما شاخص 
کل بورس اوراق بهادار تهران ۳۶ هزار و ۲۷۹ واحد رشد کرد و به رقم دو میلیون و ۵۴ هزار و ۱۵۶ 
واحد رسید. شاخص هم وزن هم ۹۰۰۶ واحد افزایش داشت و به رقم ۶۶۵ هزار و ۵۰۴ واحد رسید. 
در اولین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس ۳۱۰ عدد و سهام منفی ۳۰ عدد بود. به طور کلی بازار 
۱.۸ درصد افزایش داشــت. روز شــنبه حدود ۱۵۰ هزار فقره معامله به ارزش ۴۵۳۵ میلیارد تومان 

در بازار سهام انجام شد.

سازمان ملل اعلام کرد

قیمت جهانی مواد غذایی در اوج ایستاد
شاخص قیمت نسبت به سال گذشته ۵.۵ درصد افزایش یافت و به بالاترین حد خود از آوریل ۲۰۲۳ 
رسید.به گزارش ایســنا، داده های ســازمان ملل متحد در روز جمعه )۸ نوامبر( نشان داد که قیمت 
جهانی موادغذایی در ماه اکتبر به بالاترین حد در ۱۸ ماه گذشته رسید، زیرا روغن های گیاهی منجر 
به افزایش بیشتر موادغذایی شد.شاخص قیمتی سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( در ماه 
گذشته به ۱۲۷.۴ واحد افزایش یافت که ۲ درصد از ۱۲۴.۹ واحد  در سپتامبر افزایش یافت. داده ها 
نشان می دهد که این شاخص نسبت به سال گذشته ۵.۵ درصد افزایش یافته و بالاترین میزان خود 
را از آوریل ۲۰۲۳ نشــان می دهد، اگرچه ۲۰.۵ درصد کمتر از رکورد مارس ۲۰۲۲ اســت که پس 
از حملــه روسیه به اوکراین به آن رسیده اســت.فائو اعلام کرد که قیمت های همه گروه ها به غیر از 
گوشت افزایش یافت و روغن های گیاهی بیش از ۷ درصد نسبت به ماه قبل جهش کردند که ناشی از 
نگرانی ها در مورد تولید روغن پالم بود. شاخص کل رشد را از سپتامبر افزایش داد، زمانی که به دلیل 
افزایش قیمت شکر به بالاترین حد خود از جولای ۲۰۲۳ رسیده بود. فائو عنوان کرد که نگرانی های 
مداوم در مورد چشــم انداز تولید ۲۰۲۴ تا ۲۰۲۵ در برزیل از افزایش محدود قیمت شــکر در اکتبر 
حمایت می کند، زمانی که قیمت شکر ۲.۶ درصد افزایش یافت. قیمت غلات نسبت به سپتامبر ۰.۸ 
درصد افزایش یافت. فائو افزود، گندم با توجه به نگرانی ها در مورد شرایط کاشت در نیمکره شمالی 
و با توجه به کف قیمت غیررسمی صادرات روسیه افزایش یافت، در حالی که ذرت نیز بالاتر بود. این 
آژانس گفت که قیمت لبنیات با توجه به قیمت پنیر و کره که هر دو با تقاضای قوی و عرضه محدود 

مواجه بودند، تقریباً ۲ درصد افزایش یافت. قیمت کل گوشت ۰.۳ درصد کاهش یافت.

واگذاری فوری خودرو داخلی به 
جانبازان انصرافی از واردات خودرو

بر اســاس مصوبه جدید دولت،جانبازان مشمول واردات خودرو می توانند 
با انصراف از واردات، نســبت به دریافت خــودروی داخلی بدون نوبت و 
با واگذاری فوری بهره مند شــوند.به گــزارش خبرگزاری مهر، محمدرضا 
عارف معــاون اول رئیس جمهور آئین نامه اجرایی جز ۱۰ بند ث تبصره 
۱۳ قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشــور را در تاریخ ۱۶ آبان ماه ابلاغ 
کرد. بر اساس این مصوبه هیأت دولت، جانبازان مشمولین واردات خودرو 
می توانند با انصراف از واردات، نســبت به دریافت خودروی داخلی بدون 

نوبت و با واگذاری فوری بهره مند 
این  جزئیــات  از  شــوند.بخشی 
مصوبه به شرح زیر است:ماده ۷- 
مشمولین می توانند کل یا بخشی 
از بهای خودرو را به صورت نقدی 
پرداخــت کنند و عــدم دریافت 
تسهیلات بانکی موضوع این آئین 
نامه مانع اســتحقاق مشــمولین 
از دریافــت خــودرو نخواهد بود. 

تبصره- مشــمولین واردات خودرو می توانند با انصراف از واردات، نسبت 
به دریافت خودروی داخلی بدون نوبت و با واگذاری فوری بهره مند شوند

براساس پیگیری های ایســنا، ارزش گذاری تعرفه های واردات آیفون در 
حال بازنگری اســت و به زودی ارزش گذاری جدید آن اعلام می شــود.

به گزارش ایســنا، طبق پیگیری های خبرنگار ایسنا از گمرک ایران، در 
رابطه با محاسبه ارزش گذاری تعرفه و عوارض گمرکی برای موبایل های 
آیفون، جداولی کــه در رابطه با تعرفه های عوارض گمرکی موبایل های 
آیفون منتشــر شــده، به این علت که واردات این برند موبایل ممنوع 
بوده، به روز شــده و دقیق نبوده و شــامل برخی ایرادات است و دفتر 
ارزش گذاری گمرک در حال به روز رســانی آن اســت و  به زودی در 
سامانه ارزش گذاری کالایی گمرک یا TSC جهت اخذ حقوق و عوارض 
گمرکی در گمرکات بارگذاری خواهد شــد تا ملاک عمل قرار گرفته و 
بــر مبنای آن حقوق و عوارض گمــرکی در گمرکات در رویه تجاری و 
مســافری اخذ شود. براین اســاس ارزش گذاری جدید بر اساس قانون 
امور گمرکی استخراج، محاسبه شده، دقیق و به صورت رسمی منتشر 
می شــود.تکلیف آیفون هایی که از قبل وارد شده اند به زودی مشخص 

می شوددر مصوبه دولت برای موبایل های آیفونی که قبل از قانونی شدن 
رجیســتری به کشــور وارد شــده یا به عبارتی به عنوان کالای مسافر 
وارد شــده، تکلیف مشخصی ارائه نشده است و در حال حاضر وضعیت 
تنها برای موبایل هایی که از زمان مصوبه آزاد ســازی واردات آیفون به 
بعد وارد می شود، مشــخص است. با این حال، کسانی که قبل از مجاز 
شدن ثبت گمرکی موبایل های آیفون را به صورت سهمیه سالانه کالای 
همراه مســافر وارد کرده اند، با توجه بــه اینکه موبایل های آیفون ۱۴ و 
بالاتر در کشور رجیستر نمی شــد، گمرک ایران در حال پیگیری برای 
تعیین تکلیف وضعیت این موبایل ها است، با این حال از آنجایی که این 
موضوع هم به گمرک و هم به وزارت ارتباطات، مربوط می شود، گمرک 
ایران در حال پیگیری برای مشخص شدن وضعیت این موبایل ها است 
تا در نهایت مشخص شود، کسانی که موبایل های رجیستری نشده خود 
را قبل از مصوبه آزادســازی واردات آیفون به گمرکات، به کشــور وارد 

کرده اند به چه صورتی باید برای رجیستری آن اقدام کنند.

حوضه دریای خزر با مقدار میانگین بارش ۱۰.۵ و بیشینه بارش ۱۰۸.۲ میلی متر پرباران ترین حوضه  درجه ۱ کشور 
در هفته جاری خواهد بود. به گزارش خبرگزاری مهر، بر پایه گزارش مؤسسه تحقیقات آب، هفته جاری وقوع بارش ها 
در مناطق شــمال، شمال غربی کشور مورد انتظار اســت. در این مناطق مقادیر تجمعی بارش ۵۰ الی ۷۵ میلی متر 
پیش بینی شده است بر اساس تقسیمات حوضه های درجه ۱ کشور، حوضه دریای خزر با مقدار میانگین بارش ۱۰.۵ و بیشینه بارش ۱۰۸.۲ میلی متر پرباران ترین 
حوضه درجه ۱ کشور در هفته جاری خواهد بود. همچنین حوضه مرزی شرق با مقدار میانگین بارش ۰.۷ میلی متر و بیشینه بارش نقطه ای ۸.۶ میلی متر کم 
باران ترین حوضه درجه ۱ کشور است. از میان حوضه های درجه ۲ کشور، حوضه های رودخانه های بین سفیدرود و هراز و تالش، مرداب انزلی به ترتیب با متوسط 
بارش ۴۶.۳ و ۳۹.۷ میلی متر و بیشینه بارش ۱۰۸.۲ و ۷۰.۵ میلی متر پرباران ترین حوضه های درجه دو کشــور هســتند. از میان استان های کشور، استان های 

مازندران و گیلان با بارش تجمعی ۵۰ الی ۷۵ میلی متر در هفته جاری پربارش ترین استان های کشور خواهند بود.

معاون امور تولیدات دامی با تاکید بر اینکه با توجه به میزان جوجه ریزی ها کمبودی در مرغ گرم وجود ندارد و نیاز کشور تا پایان سال نیز تامین 
است، اظهار کرد: نوسانات قیمت این محصول ناشی از افزایش قیمت نهاده های دامی است و کمبودی در این محصول وجود ندارد.به گزارش 
ایسنا، محمدابراهیم حسن نژاد- معاون امور تولیدات دامی - درباره تامین مرغ گرم مورد نیاز بازار اظهار کرد: با توجه به میزان جوجه ریزی های 
انجام شده، کمبودی در این محصول وجود ندارد و برنامه ریزی های لازم برای تامین بازار در ماه های آینده نیز انجام شده است. نوسانات قیمتی 
در این بازار ناشی از افزایش قیمت نهاده های دامی است و ارتباطی با کمبود تولید ندارد.  وی در گفت وگو با صداوسیما افزود: با توجه به شرایط 

موجود و قیمت  نهاده های دامی نرخ قابل قبول در ازای هر کیلوگرم مرغ بین ۹۰ تا ۹۵ هزار تومان است. آمار نشان می دهد که به تفکیک تمام ماه های سال مشخص است که از ابتدای 
سال تاکنون روند جوجه ریزی نسبت به سال گذشته کاملا افزایشی است. در مهرماه میزان جوجه ریزی بالای ۱۴۵ میلیون قطعه بوده است که در مهرماه ۱۴۰۲ حدود ۱۲۸ میلیون قطعه 
جوجه ریزی انجام شده است. در تمام ماه های سال روند جوجه ریزی نسبت به سال گذشته افزایشی بوده و برنامه ریزی به شکلی صورت گرفته که همین روند افزایشی تا پایان سال نیز باقی 
بماند. به گفته حسن نژاد، بر اساس برنامه ریزی های انجام شده تا پایان سال بین ۱۴۵ تا ۱۵۰ میلیون قطعه متناسب با نیاز و مناسبت هایی که تا پایان سال وجود دارد تولید انجام خواهد شد

دریای خزر پرباران ترین حوضه  آبریز کشور در هفته 
جاری

معاون امور تولیدات دامی اعلام کرد

بازار مرغ تا پایان سال تامین است

ایسنا پیگیری  اساس  بر 

بازنگری و منتشر می شود به زودی  ارزش  گمرکی گوشی های آیفون 
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

شنبه 16 تیر 1403  29 ذی الحجه 1445  6 جولای 2024

4
    سال بیستم    شماره  5438

یکشنبه 20 آبان 1403   8 جمادی الاول 1446  10  نوامبر 2024

4
    سال بیستم    شماره  5537

NBA یک قدم تا جاودانگی جوکر در
فوق ستاره تیم بسکتبال لس آنجلس لیکرز در صدر جدول مدعیان کسب عنوان ارزشمندترین بازیکن لیگ NBA قرار دارد. به گزارش 
ایسنا، رقابت های فصل جدید لیگ NBA در حالی به پایان راند دهمش رسید که آنتونی دیویس، فوق ستاره و سنتر تیم لس آنجلس 
لیکرز، با درخشش در ترکیب این تیم صدرنشین جدول مدعیان کسب عنوان MVP شده است. دیویس تا اینجای فصل میانگین ۳۲.۶ 
امتیاز، ۱۱.۶ ریباند و ۱.۷ بلاک در هر بازی را به ثبت رسانده و رتبه نخست را به خود اختصاص داده است. این موفقیت دیویس در 
بوستون  تیم  تیتم، فوق ستاره  نیز جیسن  این عنوان  نگرفت. دومین مدعی  قرار  این جایگاه  او فصل قبل هیچگاه در  حالی است که 
است رسانده  ثبت  به  را  بازی  هر  در  پاس گل  و ۴.۸  ریباند   ۷ امتیاز،  میانگین ۳۰  تیتم  است.   )NBA قبل  )قهرمان فصل  سلتیکس 

ورزشی
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